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Samo malo pa`nje bilo je potrebno da od mali{ana koji su prilikom obele`avanja Svetskog dana dete-
ta bili na bolni~kom le~enju izmamo osmeh. Ova slika zaista mo`e biti prikaz perioda koji je za nama.
Naime, obele`ili smo niz zna~ajnih datuma i pokazali istinsku brigu o na{im korisnicima, ukazuju}i na
onu staru da “zdravlja nije sve, ali bez zdravlja sve je ni{ta”. Po~eli smo sa Svetskom nedeljom dojen-
ja i promocijom baby-friendly programa, preko Svetskog dana mentalnog zdravlja, Evropskog dana
donorstva organa, Svetskog dana dijabetesa, Svetskog dana hroni~ne opstruktivne bolesti plu}a,
Evropskog dana posve}enog racionalnoj upotrebi antibiotika, do Svetskog dana deteta. Op{irnije na
narednim stranicama…

Obele`eni Sveti
vra~i Kozma i

Damjan
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Malo pa`nje za de~iji osmeh



Direktor na{e ustanove prim. dr Ilija Tripkovi} sa saradnici-
ma predstavio je Organizaciji potro{a~a Valjeva na~in
uklanjanja i prerade medicinskog otpada, u proceduri prib-

avljanja mi{ljenja o uticaju na `ivotnu sredinu od zakonom
propisanih organizacija. ZC Valjevo je prva zdravstvena ustanova u
Srbiji koja je podnela Ministarstvu zdravlja potpunu dokumentaci-
ju o savremenom bezbednom tretmanu medicinskog otpada.
Nadle`no Ministarstvo je dostavilo pozitivno mi{ljenje, a zahtevi za
mi{ljenje o uticaju na `ivotnu sredinu dostavljeni su, shodno zakon-
skoj proceduri, i Gradu Valjevu i lokalnom udru`enju potro{a~a. 

Predsedniku udru`enja Slobodanu Petronijevi}u i predsed-
niku Skup{tine Draganu Jankovi}u omogu}en je i uvid u komplet-
nu dokumentaciju i dati odgovori na sva pitanja koja su ih zani-
mala. Predstavnici Udru`enja zatim su obi{li objekat za tretman

medicinskog otpada, koji poseduje aparate. za sterilizaciju medicin-
skog otpada (autoklav) i pretvaranje u bezbedan komunalni otpad.
Rukovodioci Udru`enja potro{a~a izrazili su zadovoljstvo {to ih je
prvi put jedna institucija u Valjevu pozvala na razgovor. S obzirom
da su aktivni ve} nekoliko godina, istakli su da da je dokumentaci-
ja Zdravstvenog centra sveobuhvatna i najbolje pripremljena od
svih koje su videli. Interesovali su se za protivpo`arni elaborat, ster-
ilizaciju te~nosti i sastav vodene pare nastale sterilizacijom, posto-
janje specijalnog vozila itd.

U valjevskoj Bolnici je, po projektu Ministarstva zdravlja i
Evropske agencije za rekonstrukciju „Upravljanje medicinskim
otpadom“, od 2008. godne po~ela sterilizacija i usitnjavanje medicin-
skog otpada, uz sprovo|enje procedura za njegovo uklanjanje i zbrin-
javanje od mesta nastanka. Medicinski otpad iz Zdravstvenog centra

i domova zdravlja sterili{e se i pret -
va  ra u obi~an komunalni otpad, ko -
ji se potom bezbedno odla`e na de -
po  niju. Otpad se prevozi u specijal-
nom vozilu, tako|e do bijenom iz
do nacije. Ustanova o~ ekuje da us -
koro dobije jo{ dva st erilizatora pr -
eko podnetih pro je  kata, tako da je
di namika prib av l janja saglasnosti i
re {enja re so rnog ministarstva za
ek ologiju iz uzetno va`na. U persp -
ektivi, u Je dinici za tretman medici -
ns kog ot pada ZC Valjevo mo`e se
st er il is ati opasan otpad iz svih zd-
ra  vs tvenih ustanova Kolubarskog
ok  ru ga, uklju~uju}i i privatne ord -
in  a  cije i apoteke.
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Na{a bolnica jedna je od prvih akreditovanih ustanova u
okviru pilot projekta, u kome su u~estvovale jo{ tri bolnice.
Ostale zdravstvene ustanove se prvi put suo~avaju sa proce-

som unutra{njeg i eksternog ocenjivanja, a ocenjiva~i iz Valjeva su
do sada ve} imali pune ruke posla {irom Srbije. U timovima su bili
sa kolegama iz drugih gradova, tako da su i me|u sobom mogli raz-
menjivati iskustva. Jedna od eksternih ocenjiva~a zdravstvenih
ustanova Srbije je Jagoda Luki}, diplomirani pravnik Klini~ko-
bolni~kog centra „Dragi{a Mi{ovi}“, koja ka`e da je sasim normal-
no da u po~etku postoje otpori kod zaposlenih kada je u pitanju
ovaj proces, ali da su zdravstveni radnici po~eli da shvataju da je
rad po standardima ne{to ~emu svi te`e i da rad po procedurama
predstavlja i neku vrstu za{tite za njih same. Sli~no iskustvo, ka`e,
zabele`eno je i u njenoj mati~noj ustanovi koja je akreditovana u
maju.

- Akreditovani smo na tri godine, na`alost, samo dva procenta
~etvorki i petica nam je nedostajao za maksimalan period akred-
itacije. Me|utim, imaju}i u vidu okolnosti u kojima se radi, a to su
smanjeni kapaciteti zbog situacije koju smo imali sa po`arom, mis-
lim da mo`emo da budemo zadovoljni. Mi smo ulo`ili izuzetan trud
u postupku izrade procedura, uskla|ivanja sa propisanim standard-
ima, implementacije, i to je jedna akcija u koju su bili svi uklju~eni.
To je bio veliki posao, s obzirom na to da smo mi prva ustanova ter-
cijarne za{tite koja je pro{la akreditaciju, a najve}i rezultat ovog
procesa je ~injenica, bar je moj utisak takav, da je sam proces
duboko implementiran i u svesti ljudi, svi su shvatili akreditaciju
kao priliku da po~nu da svoje pona{anje uskla|uju sa standardima
i mislim da sada, nakon vi{e meseci od dobijanja akreditacije i na
osnovu prvih analiza, taj proces kod nas `ivi – ka`e gospo|a Jagoda
Luki}, a kao spolja{nji ocenjiva~ dodaje da „bukvalno onog trenut-
ka kada se akreditujete, vi ste u aktivnostima kao da }e se reakred-
itacija dogoditi sutra, jer po procedurama mora da se radi svakog
momenta i u tome je poenta ~itavog procesa“.   

S obzirom na to da nam predstoji reakreditacija, trebalo bi da
budemo u prednosti, jer imamo dragoceno iskustvo za nama. To
naravno ne zna~i da treba da budemo i opu{teniji, jer cilj akred-
itacije je odr`ivost sistema po propisanim standardima. A da bi u
tome uspeli potrebno je u~e{}e svih zaposlenih, u svim segmentima,
uz po{tovanje procedura, o ~emu je i na{a sagovornica govorila.
Koordinator za akreditaciju u na{oj bolnici prim. dr Marija
Mladenovi} ka`e da je na sastancima timova za samoocenjivanje
podvu~ena potreba da svaki segment rada bude obja{njen proce-
durom. Napisane procedure moraju da pro|u reviziju od strane
Komisije za protokole i procedure i da budu usvojene od strane
Stru~nog saveta. Zato je otvorena posebna e-mail adesa (proce-
dure@zcvaljevo.com), na koji se mogu poslati nove ili revidirane
verzije postoje}ih procedura. Dakle, u narednom periodu je
potrebno intenzivirati napore na zadovoljavanju akreditacionih
zahteva, kako bi spremno do~ekali predstoje}u reakreditaciju.

Rad po procedurama

Konferencija o E-zdravstvu
U organizaciji Ministarstva zdravlja i EuroRec instituta, uz podr{ku nacionalnih asocijacija

ProRec - Srbija i ProRec - Slovenija i evropskog projekta EHR-Q-TN, u Beogradu je  nedavno
odr`ana  regionalna konferencija „Ozna~avanje kvaliteta i sertifikacija EHR (Electronic Health
Record)  sistema“ i godi{nja konferencija EuroRec 2011. Na konferenciji posve}enoj kvalitetu i ser-
tifikaciji sistema elektronskog zdravstvenog kartona u~estvovali su predstavnici institucija i projek-
ta 15 zemalja Srednje i Jugoisto~ne Evrope i Srbije,  iz Ministarstava zdravlja, Evropske komisije,
EuroRec instituta, ProRec – Srbije, ProRec – Slovenije, projekta IHE, predstavnici zdravstvenih
ustanova iz Srbije, sertifikacionih tela, evropskih istra`iva~kih centara i predstavnici IT kompanija.
Konferencija je organizovana sa ciljem razmene iskustava, stimulisanja ozna~avanja kvaliteta i ser-
tifikacije sistema elektronskog zdravstvenog kartona i informisanja zvani~nika iz zdravstvenog sis-
tema i zainteresovanih profesionalaca iz regiona. „Pogled pru`aoca usluga na elektronski
zdravstveni karton, ozna~avanje kvaliteta i sertifikaciju“ bila je tema o kojoj je tom prilikom govo-
rio direktor na{e ustanove prim. dr Ilija Tripkovi}.

Jagoda Luki}

Razgovor sa Organizacijom potro{a~a
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Republi~ki fond za zdravstveno osiguranje (RFZO) je prvog
januara 2010. godine promenio format elektronske fakture
koju ispostavljaju zdravstvene ustanove. Novi format u

odnosu na dotada{nji zahteva dosta detaljniji prikaz pru`enih usluga
i utro{enih materijala i lekova. Za ranije va`e}i oblik fakture bilo je
dovoljno navesti pru`ene usluge, potro{en materijal i lekove po paci-
jentu, dok je u novom formatu obavezno vezivanje utro{enog mater-
ijala i lekova, kao i participacije za svaku konkretnu uslugu, {to

dodatno uslo`njava posao, a RFZO-u olak{ava kontrolu i
omogu}ava detaljnu proveru pravilnosti rada i ta~nosti ispostavljene
fakture. Informacioni sistem koji se koristi u Zdravstvenom centru
Valjevo omogu}ava automatsko kreiranje elektronske fakture u
va`e}em formatu. Me|utim, da bi se dobila ispravna elektronska fak-
tura, neophodno je da svi zaposleni koji u~estvuju u pru`anju medi-
cinskih usluga evidentiraju svoj deo posla u programu na adekvatan
na~in, jer }e samo ono {to se unese u elektronski karton biti priznato
kao ura|eno i u}i }e u fakturu.

- To podrazumeva da se kroz program moraju evidentirati sve
pru`ene usluge pacijentu, sva pru`ena terapija i utro{en materijal.
Mora se uneti adekvatna dijagnoza, kako za hospitalizovane paci-
jente, tako i za sve ambulantne specijalisti~ke i dijagnosti~ke pre-
glede. Potrebno je pravilno uneti podatke iz knji`ice pacijenta, kao i
evidentirati naplatu participacije ili osloba|anje od iste. Na osnovu
standardizovanih provera koje je uveo RFZO, vrlo lako i brzo se vr{i
provera ispostavljene fakture. Ukoliko nedostaje neki od obaveznih
podataka, ili je neki podatak unet nepravilno, dolazi do automatskog
osporavanja usluge ili materijala. Tako osporena usluga se ne prizna-
je kao izvr{ena, a materijal i lekovi se ne priznaju kao utro{eni, kako
u finansijskom smislu, tako i po pitanju izvr{enja plana, jer se svi
ispostavljeni izve{taji upore|uju sa fakturom, ili dobijaju iz nje –
obja{njava Marija Obu}ina iz IT centra ZC Valjevo.

Maja Maksimovi}, diplomirani ekonomista ZC Valjevo, ka`e
da se elektronska faktura Republi~kom Fondu zdravstvenog osigu-
ranja ispostavlja jednom mese~no, do dvanaestog u mesecu, i treba
da bude slika stvarno pru`enih usluga i utro{enih lekova i materijala
osiguranim licima RFZO za jedan mesec.

- Elektronska faktura sadr`i pozicije Ugovora o finansiranju
zdravstvene za{tite sa RFZO za teku}u godinu, a to su naknada za
rad, lekovi, sanitetski materijal, citostatici, materijal za dijalizu, krv i
krvni derivati, ugradni materijal po vrsti. Elektronskom fakturom se
pravda prenos novca po namenama, odnosno, na osnovu fakture vr{i
se prenos novca Zdravstvenom centru Valjevo. Neprikazivanje
pru`enih usluga i utro{enih materijala u elektonskoj fakturi nosi sa
sobom brojne posledice, a to su umanjenje nov~anih sredstava za

plate, za lekove, odnosno za sve navedene pozicije Ugovora. Od
po~etka teku}e godine iznos za plate je umanjen za oko 2,3 miliona
dinara. Umanjenjem sredstava za lekove, medicinske materijale
onemogu}eno je izmirivanje obaveza prema dobavlja~ima, ugro`ena
isporuka lekova {to rezultira nemogu}no{}u funkcionisanja bolnice i
nesmetanog pru`anje usluga, a finansijska posledica mo`e biti i
blokada teku}eg ra~una bolnice. Usled „lo{eg“ evidentiranja i prikazi-
vanja pru`enih usluga mo`e se izvesti pogre{an zaklju~ak da bolnica

ne pru`a dovoljan broj i spektar usluga, obzirom na
broj i strukturu kadra kojim raspola`e, {to za posledicu
mo`e imati smanjenje postoje}eg kadra. Mese~ni pros-
ek elektronske fakture kre}e se u iznosu od 120 do 150
miliona dinara, {to je ogroman finansijski iznos – ka`e
Maja Maksimovi}.

- Vrlo je va`no kvalitetno pru`ati zdravstvene
usluge, ali je potrebno i znati plasirati ulo`eni rad, a
jedan od na~ina za to je elektonska faktura. Kvalitetno
pru`anje usluga i evidentiranje utro{enog materijala
uz adekvatno plasiranje rezultata rada mo`e biti afir-
mativno kako za ustanovu, tako i za pojedinca. RFZO
su dostupne sve pru`ene usluge, pregledi, operacije,
hiru{ke intervencije po unosu, po lekaru, {to zna~i da
zbog broja pru`enih usluga, odnosno broja navedenih
usluga po lekaru, ostvareni rezultati mogu biti afirma-
tivni i za pojedinca. Svaki zaposleni treba da zna da
svaka usluga koju pru`a, lek i drugi medicinski mater-
ijal koji ordinira ima svoju cenu ko{tanja, i da ga je
potrebno prikazati i naplatiti. Potrebno je uneti sve
utro{ene elemente rada, svaki lek, komad sanitetskog
materijala, a posebno obratiti pa`nju na skupe lekove
iz grupe citostatika, kao i na ugradne materijale ~ija se
pojedina~na cena kre}e od 3.000 do 170.000 dinara po

komadu. Pru`anje usluga odnosno medicinski rad je neodvojivo
vezan za finansijsko poslovanje ustanove. Elektronska faktura,
odnosno evidencija pru`enih usluga i utro{enog materijala su osnov
uspe{nog poslovanja bolnice. Zbog lo{eg prikazivanja utro{enog
materijala mo`e se ostvariti negativan saldo po ustanovu, odnosno,
bolnica mo`e narednu 2012. godinu zapo~eti sa avansom na pojedin-
im pozicijama, {to je bio slu~aj sa pojedinim pozicijama u teku}oj i
protekloj 2010. godini. Zbog navedenog avansa RFZO ne}e vr{iti
prenos novca ili }e taj iznos biti umanjen, a nedostaju}a sredstva bol-
nica }e morati da nadoknadi na teret sopstvenih sredstava – ukazala
je Maja Maksimovi}.

Marija Obu}ina dodaje da RFZO iz meseca u mesec razvija i
pro{iruje automatizme kontrole fakture. 

- U cilju racionalizacije kori{}enja raspolo`ivih finansijskih sred-
stava, kontrole su sve rigoroznije i name}u sve ve}i obim informacija
koje smo u obavezi da prikazujemo. U tom smislu informacioni sistem
koji se koristi u bolnici umnogome olak{ava posao vo|enja medi-
cinske dokumentacije, evidentiranja obaveznih podataka, ispostavl-
janja fakture i prikazivanja statisti~kih izve{taja, ali sve pod uslovom
da podatke unose svi, ta~no i na vreme. Vo|enje ovakve evidencije bi
bez informacionog sistema bilo daleko te`e, upravo zato {to se za
vreme od kada na{a ustanova koristi informacioni sistem promenilo
dosta propisa koji reguli{u ovu oblast i to tako da se znatno uslo`ilo
ispostavljanje fakture i izve{taja. Ta~nost fakture zavisi od unosa
svakog zaposlenog u procesu, ako jedna karika u lancu ne uradi svoj
deo posla, to onemogu}ava ostale u lancu da urade svoj posao, pa se
posledica neuno{enja, ili pogre{nog unosa, pro{iruje. Veoma je bitno
i a`urno uno{enje podataka, jer je svako naknadno uno{enje podata-
ka komplikovanije i zahteva vi{e vremena, nego kada se sve radi reg-
ularno i na vreme – rekla je Marija Obu}ina.

Naj~e{}i problemi na koje se do sada nailazilo bilo je
neuno{enje ili neta~no uno{enje pru`ene terapije i potro{enih mater-
ijala, pogre{no evidentiranje usluga, neevidentiranje napla}enog
iznosa participacije, ili osnova osloba|anja, a jedini na~in da se pre-
vazi|u ovakvi problemi jeste da svaki zaposleni mora da prihvati svoj
deo odgovornosti u sistemu.

Zna~aj elektronskog unosa podataka

Svi izve{taji na jednom mestu
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Bolest ne bira vreme ni mesto, ni godine `ivota, tako da je
rad u zdravstvenoj ustanovi izuzetno specifi~an i po dr az -
u m eva veliku odgovornost i spremnost da se va ̀ ne

odluke donesu u pravom trenutku kako bi se ispunio osnovni
zadatak, a to su spasen ̀ i vot i zdravlje onih kojima je pomo} ne -
op hodna. Me|utim, le~enje i ishod ne zavisi sa mo od pojedinca,
ve} ~itavog tima, svih slu`bi u lancu, posebno kada je u pitanju
zbrinjavanje najte`ih bolesnika. 

A taj lanac uglavnom po~inje sa Hitnom sl u`bom, nastavlja
se u Prijemno-urgentnom ce ntru, a potom, zavisno od slu~aja, u
operaci onim salama, angio-sali, jedinici intenzivne ne ge, ili nekoj
od ostalih slu`bi bolnice. Int er es antan primer dobre koordinacije
svih koji u~ estvuju u zbrinjavanju pacijenata nedavno je
zabele`en. Naime, jedne novembarske ve ~e ri u kasnim satima
ekipa Hitne slu`be dovezla ~oveka, ro|enog 1961. godine, sa jakim
bo lom u grudima. Nakon zbrinjavanja u Pr ije mno-urgentnom
centru, gde je de`urao dr Mi l osav Rafailovi}, ~ovek je preba~en u
Ko ro narnu jedinicu, gde mu se stanje usled jakog in f arkta miokar-
da izuzetno pogor{ava. De ̀ u rni lekar dr Katarina Odanovi},
internista-en do krinolog, preuzima organizaciju zbrinjavanja,
zajedno sa prof. dr Al ek sandrom Aran|elovi}, interventnim kar-
diologom KCS, koja je tada bila u Valjevu kao konsultant u angio-
sali. Reanimacija je odmah za po ~eta, tu je bio iskusni medicinski
tehni~ar Prijemno-urgentnog centra De jan Nenadovi}, koji je ranije radio u
Slu`bi anestezije, i koji je ve{to ob av io ventilaciju AMBU-balonom. Mladi
lekar Slu`be anestezije dr Rade Se dlarevi} i tehni~ar Aleksandar Mitrovi}
su odmah stigli, obavljena je intubacija i reanimacija koja je dugo trajala, ali
se trud cele ekipe na kraju isplatio, tako da je uspostavljena sr~ana radnja i
nakon stabilizacije pacijent je mogao da pre|e u angio-salu. U Koronarnoj
jedinici su te no}i bile medicinske sestre Suzana Ani~i} i Sne`ana Vuji}, kao
i medicinski tehni~ar Slobodan Gruji~i}, koji su spremno sa~ekali pacijenta
i u~estvovali u zbrinjavanju. Za jako kratko vreme u angio-salu je stigla
pripravna ekipa, koju su uz prof. dr Aleksandru Aran|elovi}, ~inili dr Irena
Mati}, {ef angio-sale, rentgen tehni~ar Milorad @ivanovi}, instrumentarka
Nata{a Petrovi} i medicinska sestra Marija Bo{njakovi}. Iz Slu`be anestezi-
je su se priklju~ili anesteziolog dr Melita Belji} i tehni~ar Spasoje @ivkovi},
kao i dr Vladan Ple}i}, na~elnik Slu`be za unutra{nje bolesti, koji je tako|e
de`urao te dramati~ne no}i, koja se na svu sre}u dobro zavr{ila.

- To je rezultat zajedni~kog rada vi{e razli~itih slu`bi, ne samo kar-
diologije, koja po definiciji ima doma}i zadatak da se bavi pacijentima
koji imaju sr~ani udar, da se bavi pacijentima koji imaju poreme}aj
sr~anog ritma i uop{te da se bavi pacijenima koji imaju sr~anu bolest, bilo
da je ona u nekoj hroni~noj fazi ili u stanju nekog akutnog pogor{anja.
Ono {to je za mene li~no bilo impresivno, jeste to {to su de`urni lekari,
sestre i tehni~ari pokazali savr{enu spremnost, zaista impresivno
funkcionisali u zbrinjavanju pacijenta koji je prakti~no, na izvestan na~in
bio mrtav po svim nekim klini~kim parametrima, i povratili ga u `ivot
posle sat vremena vrlo predanog i stru~nog rada, reanimacije, tako da je
tom mladom ~oveku pru`ena {ansa da u|e u angio-salu, da se uradi pro-
cedura koju mi ve} ovde rutinski radimo i da je on sada dobro, prakti~no

je spasena jedna porodica – rekla je prof. dr Aleksandra Aran|elovi},
interventni kardiolog KCS.

Profesorka Aran|elovi} ka`e da je uigranost tima presudna, ali su
svakako neophodni i svi uslovi za zbrinjavanje najte`ih bolesnika.

- Medicina jako brzo napreduje, svakodnevno, tako da je otvaran-
je angio-sala ne{to {to bi trebalo da se smatra normalnim u ovom veku za
podru~je koje pokriva ovako veliki broj stanovnika, jer svako ima pravo
da se le~i, svakome treba pru`iti mogu}nost da se le~i na najbolji mogu}i
na~in kako je u tom trenutku nama dostupno. Zna~i, ne treba da le~enje
sr~anog udara, ili bilo koje druge bolesti, bude privilegija ljudi koji stanu-
ju blizu velikih centara. Valjevo ima bo`anstvenu ekipu mladih ljudi koji
su vrlo spremni, jako se trude, koji su obu~eni, ̀ ele da se usavr{avaju, koji
su pre svega ljudi, pa onda dobri doktori i to je ne{to {to je u na{em poslu
stra{no va`no. Za ovaj kratak period od nepunih godinu dana oni su
uradili skoro hiljadu bolesnika, {to je impresivan broj za uslove u kojima
se radi, za ograni~ena sredstva i koli~inu materijala – kazala je prof. dr
Aleksandra Aran|elovi}, nagla{avaju}i da je ta no} samo jedan od
primera prave po`rtvovanosti i timskog rada u najkriti~nijim trenucima.

S obzirom na to da su bolesti srca i krvnih sudova u ogromnoj meri
prisutne u na{oj zemlji, bele`i se i veliki broj sr~anih udara, tako da su sve
ekipe uvek spremne da reaguju u sli~nim situacijama, jer je, na`alost,
ovaj doga|aj samo jedan u nizu. To isti~e i na~elnik Slu`be za unutra{nje
bolesti dr Vladan Ple}i}, koji nagla{ava da je svaki ~lan ekipe od dolaska
pacijenta u bolnicu vrlo bitan, svako treba odgovorno i stru~no da uradi
svoj deo posla, {to se pokazalo i ovim primerom, jer je, kako je rekao,
zahvaljuju}i dobrom prijemu uspelo da se pomogne pacijentu i
omogu}eno da se iskoriste blagodeti angio-sale.

^itav tim na istom zadatku

Jutarnji sastanak sa profesorkom Ara|elovi}

Razmena iskustava

Prijemno-urgentni centar nedavno su posetile kolege iz ~a~anske bolnice, dr Miloje
Vukoti}, direktor bolnice i dr Miroslav Sretenovi}, na~elnik Urgentno-prijemne
slu`be, u cilju razmene iskustava u radu slu`bi koje brinu o najugro`enijim paci-

jentima. Oni su obi{li na{ Prijemno-urgentni centar i razgovarali sa na~elnikom te slu`be
dr Miloradom Radovanovi}em i jednom od de`urnih lekara dr Vesnom Kati}. 

- U ~a~anskoj bolnici Urgentno-prijemna slu`ba postoji ve} deset godina i
iskustva su sli~na kao i u drugim centrima, veliki broj pacijenata, pogotovo
vikendom, praznicima i no}u, kada zbrinjavamo i dobar deo patologije primarne
za{tite, tako da se stvaraju zagu{enja. Cilj je da u ovakvim slu`bama rade lekari
prvenstveno urgentne i op{te medicine, jer oni sa svojim znanjem mogu da pru`e
pomo} u svim urgentnim stanjima. Zato mi `elimo da vidimo iskustva i drugih cen-
tara da bi na osnovu toga napravili nove protokole i bolji na~in funkcionisanja –

rekao je  dr Miroslav Sretenovi} i dodao da je na~in organizacije Prijemno-urgentnog centra u Valjevu put ka racionalizaciji i u{tedama,
i pravi na~in da pacijenti dobiju kvalitetnu i adekvatnu uslugu.
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Jo{ jedan lekar u na{oj ustanovi dobio je
zvanje primarijusa. U pitanju je psihijatar
dr Goran Vasi}, ina~e, {ef odeljenja za sta-

cionarne usluge Slu`be psihijatrije. Dr Vasi} je
ro|en 1970. godine u Valjevu. U osnovnoj {koli
i Valjevskoj gimnaziji bio je nosilac Vukove
diplome. Nakon odslu`enja vojnog roka, 1989.
godine je zapo~eo studije na Medicinskom
fakultetu u Beogradu, a zavr{io ih 1995. godine
sa prose~nom ocenom 9,00. Nakon obavljenog
obaveznog lekarskog sta`a polo`io je stru~ni
ispit i od tada je na stalnom radnom mestu u
Psihijatrijskoj slu`bi. Specijalisti~ki ispit je
polo`io 2003. godine sa odli~nim uspehom.
Trenutno je na doktorskim akademskim studi-
jama u Kragujevcu - smer neuronauke i ~lan je
tima Metadonskog centra psihijatrijske slu`be u
Valjevu. Do sada je objavio vi{e radova. A
za{to je odabrao ba{ psihijatriju i koliko mu

zna~i ovaj primarijat, dr Goran Vasi} ka`e:
- Primarijat je satisfakcija za odre|eni trud

koji se manifestovao kroz pisanje i objavljivanje
radova i podr{ka od strane psihijatrijske sekcije.
On je prvi stepenik i motivacija da u narednom
periodu zavr{im doktorske akademske studije.
Trenutno radim na pripremi teme za doktorsku
disertaciju po{to sam polo`io usmeni doktorants-
ki ispit. Tema doktorata  je povezana sa

izmenama endokrinolo{kog statusa i
metaboli~kim promenama kod opijatskih zavis-
nika. A kada je u pitanju psihijatrija kao oblast,
zavoleo sam je nakon prvih ve`bi na fakultetu,
pri ~emu je zna~ajan uticaj tada imala profesorka
Mila Vukov. Psihijatrija predstavlja veoma kom-
pleksno i zahtevno polje rada jer je spona vi{e
disciplina - medicine, psihologije, filozofije,
religije, kulture i dr., pa je samim tim ve}i izazov
za ovakav anga`man.

Novi primarijus

Dr Goran Vasi}

Sblagoslovom Njegove Svetosti Vaseljenskog Patrijarha
Vartolomeja I, a u  organizaciji mre`e za pastirsku zdravstvenu
brigu Vaseljenske Patrijar{ije, od 12. do 16. oktobra je na Rodosu

odr`ana Druga Me|unarodna konferencija za pastirsku zdravstvenu
negu sa temom “Nega pred vratima smrti“. Predavanja i prezentacije u
fokus su stavili smrt koja je sagledana sa medicinske, teolo{ke, filosofske,
psiholo{ke i pastirske perspektive sa posebnim naglaskom na palijativnu
negu, negu kod ku}e i hospis programe za one koji pate od neizle~ivih
bolesti i koji su u poslednjoj fazi `ivota. 

U radu konferencije u~estvovalo je preko 150 predstavnika svih
pomesnih crkava, predstavnici teolo{kih fakulteta i visoko{kolskih insti-
tucija, kao i veliki broj doktora, medicinskog osoblja, psihijatara i psi-
hologa, socijalnih radnika i filosofa. Predstavnici drugih hri{}anskih
denominacija iz zapadne Evrope i organizacije koje se bave zdravstven-
om negom prisustvovali su, tako|e, radu Konferencije. S Blagoslovom
Njegovog Preosve{tenstva Vladike Milutina u ime Valjevske Eparhije i
Zdravstvenog centra Valjevo na ovom skupu u~estvovali su duhovnik
valjevske bolnice o. Radomir Aleksi} i doktorka Ivana \enadi}, speci-
jalista interne medicine Odeljenja onkologije sa palijativnom negom
Op{te Bolnice Valjevo.

Kako i sama tema konferencije ka`e, petodnevni skup bavio se pitan-
jem nege pacijenata koji su pred vratima smrti i za koje savremena medic-
ina ne nudi izle~enje. To su uglavnom pacijenti u poslednjim stadijumima
neizle~ivih bolesti. Pristup temi bio je sveobuhvatan i kompleksan. Referati

i predavanja bili su svrstani u teorijski i prakti~ni deo. Prvog radnog dana
konferencije, posle uvodnog referata Elisavete Patiraki o palijativnoj nezi,
teolo{kim pitanjima smrti i umiranja bavili su se  Arhimandrit Natanael
Simonides, koji govorio je na temu „[ta ljudsko dostojanstvo i kvalitet
ìvota zna~e u odnosu na smrt“?, dok je Njegovo Preosve{tenstvo Vladika

Maksim govorio o strahu o smrti. Oba predavanja su temu smrti prikazala
u svetlosti pravoslavnog poimanja i crkvenog predanja. Uva`eni profesor
g. Hristo Janaras i psihijatar g|a Ana Potamianu temi su pri{li sa filosof-
skog i teoretskog stanovi{ta. Prakti~nim pitanjima palijativne nege bavili su
se pre svega zdravstvenici radnici u svojim izlaganjima, ali i bolni~ki
duhovnici. Tako|e je istaknut i zna~aj obrazovanja i obu~enosti
zdravstvenih radnika koji brinu o umiru}oj osobi.  

Na poziv o. Ilijasa Anastasopulosa, duhovnika bolnice na Rodosu,
o. Radomir Aleksi} i dr Ivana \enadi} posetili su ovu zdravstvenu
ustanovu i tom prilikom upoznali se sa njenim radom. U nedelju 16.
oktobra Njegovo Visoko Preosve{tenstvo Mitropolit Nikola Had`iniko-
lau na~alstvovao je Svetoj Arhijerejskoj Liturgiji uz saslu`enje jo{ dva
episkopa i ve}eg broja sve{tenika iz pomesnih crkava me|u kojima je
bio i otac Radomir Aleksi}.  

^injenica je da briga o onima koji su pred vratima smrti postaje sve
vi{e slo`ena i te{ka. Zbog toga se name}u mnogi teoretski problemi koji
se moraju istra`iti, pitanja koja se moraju odgovoriti i prakti~ni koraci
koji se moraju preduzeti da bi se svakoj osobi ponudila nega koju ona
zaslu`uje. Time je zna~aj ove konferencije utoliko ve}i {to je pokrenuta
diskusija na ove teme u svetlosti pravoslavnog poimanja.

Druga me|unarodna konferencija 
za pastirsku negu

Sa konferencije na Rodosu

Novine u ortopediji
Dr Aleksandar Vuki}evi}, na~elnik Ortopedije i dr Predrag

@ivanovi}, koordinator za hirur{ke grupacije, po~etkom novembra
su bili u dvodnevnoj poseti klinici u Piacenci i fabrici medicinskih
implantata u blizini Milana. Ovo iskustvo svakako je dragoceno za
na{e ortopede, a po povratku nam je dr Predrag @ivanovi} rekao:

- Profesor Pietro Maniscalco nam je izuzetno ljubazno
prikazao novi tip intramedularnog klina sa zaklju~avanjem za
re{avanje preloma gornjeg okrajka humerusa, zatim kompletnu
operativnu tehniku tokom operacije, te nas je nakon toga proveo
kroz kliniku i objasnio na~in organizovanja Ortopedsko-traumato-
lo{ke slu`be u bolnici u Piacenci. U fabrici gde se proizvode takvi
implantati su nam prikazane tehni~ke karakteristike i instrumentar-
ijum neophodan za ugradnju. Mi smo njima kroz razgovor prezen-
tirali na{a iskustva, jer se u na{oj bolnici ~etiri godine unazad neki
tipovi preloma re{avaju po tom principu.



Svetski dan mentalnog zdravlja i ove godine je obele`en nizom
aktivnosti u celoj Srbiji u okviru Kampanje protiv socijalne
isklju~enosti osoba sa mentalnim te{ko}ama, koju su pokrenuli

Ministarstvo zdravlja Republike Srbije, Ka ri -
tas Srbije i Karitas Italije. Aktivnosti u Va lje -
vu, od razli~itih susreta, diskusija, preko izl -
o` be radova, do “popularne matematike”, or -
ga nizovali su Psihijatrijska slu`ba i Karitas
Va ljevo, u okviru projekta prekograni~ne sa -
ra dnje “UPSTREAM”, kofinansiranog od
Ev ropske unije. 

Tako je tog 10. oktobra, na Svetski dan
me ntalnog zdravlja, u Narodnom muzeju od -
r`an okrugli sto gde se diskutovalo o ljudskim
pr avima osoba sa mentalnim te{ko}ama. Iako
je nazvan „okruglim stolom“, taj doga|aj je
pr venstveno bio susret prijatelja iz svih sfera
`i vota na{eg grada, uklju~uju}i i prijatelje iz
Ita lije, sa profesorom Paolom Serom, i prija -
telje iz Udru`enja za uzajamnu pomo} u du{ -
ev noj nevolji „Feniks“ iz Tuzle, koji su izrazili
spr emnost da nastave da se zajedno bore za
pr ava i bolji `ivot osoba sa mentalnim te{ -
ko}ama, kako je i u sloganu navedeno „dan
po dan bez predrasuda“. 

- Svetska federacija za mentalno zd -
ravlje, koja je pokreta~ obele`avanja ovog

da tuma, ove godine to radi sa idejom da se
{to vi{e pokrene investiranje u mentalno zd -

ravlje, zbog manjka resursa svake vrste. Me|utim, u dana{nje vre -
me u na{em okru`enju pri~a o investicijama za mentalno zdravlje

kad novac generalno nedostaje nije bila ne{to oko
~ega bi se okupio mo`da ve}i broj ljudi. Mi smo
odlu~ili da i ove godine, nastavljaju}i se na
prethodne kampanje, pro{logodi{nje koja je isto
i{la pod sloganom „365 dana za mentalno zdravlje“,
nastavimo tako, da sada prakti~no zapo~nemo
slede}u godinu na{ih aktivnosti „dan po dan bez
predrasuda“, da uka`emo na jedno bolno pitanje,
pitanje ljudskih pr ava, pitanje prava osoba sa men-
talnim po re me }a jem. Osnovna poruka koju
upu}ujemo jeste da su os obe sa mentalnim
poreme}ajima pre svega osobe, jer postoje brojne
predrasude da su to izuzetno op asni, agresivni
ljudi, da su to ljudi koji su sami krivi za svoje
poreme}aje, da ne postoji mogu}nost da se le ~e ti
poreme}aji i to su samo najbazi~nije predrasude
koje postoje. Na{a poruka je da su to osobe kao i
sve druge, da ono {to mo`emo da u~inimo za njih
jeste da sa njima uobi~ajeno komuniciramo, da ih
vidimo, ~ujemo, da ih pustimo da ka`u, da poka`u
i na{a izlo`ba }e biti na~in da svi vide da zaista
imaju mnogo toga da poka`u – rekla je psihijatar
prim. dr Branka Stamatovi} Gaji}.

Da su osobe sa mentalnim poreme}ajima samo
ljudi, kao i svi drugi, upravo se ukazalo prilikom sus-
reta u Narodnom muzeju, kako kroz `ivotne pri~e i
isustva ljudi koji su se sa takvim problemima susreli,
tako i kroz diskusiju stru~njaka. Profesor Paolo Sera
je tako rekao da savr{eno zdrava osoba ne postoji,
pa ~ak i {ampion u tr~anju mo`da nekada ima prob-
lem sa nogama, tako da svako od nas u sebi mo`e
prona}i neki problem, a to mogu biti i sitne promene
po na {a n ja i raspolo`enja, koje ve} spadaju u men-
talne te {k o}e. Posebno je bilo re~i o zna~aju podr{ke
koja se pru`a u okviru udru`enja, kakvo je „Feniks“
iz Tuzle, tako da je i jedan od zaklju~aka bio da bi i
Valjevo trebalo da osnuje sli~no udru`enje. Na rav -
no, vremena ima, a sude}i po diskusiji, zagaranto-
vani su i dobra volja i podr{ka svih, jer se za mental-
no zd ravlja treba biriti cele godine. 
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Obele`en Svetski dan mentalnog zdravlja

Okrugli sto u Narodnom muzeju

Dan po dan, bez predrasuda

Popularna matematika

Osnovna poruka obele`avanja Svetskog dana mentalnog zdravlja bila je da se
svakog dana treba boriti protiv predrasuda. Zanimljivo je to {to se razli~itim
aktivnostima pokazalo da su predrasude prisutne u svim segmentima `ivota,  a ne
samo kada je u pitanju mentalno zdravlje. Tako je u velikoj sali Omladinskog cen-
tra Centra za kulturu odr`an neobi~an ~as popularne matematike. Profesorka
matematike u penziji Zorica Lazarevi}, koja je ~lan radne grupe “UPSTREAM”,
kroz zanimljive zadatke je `elela da u~enicima Ekonomske i Poljoprivredne {kole,
studentima, ali i onima koji su odavno iza{li iz {kolskih klupa, poka`e ovaj predmet
i nauku iz nekog drugog ugla. Povod je upravo taj {to mnogi imaju predrasude, pa
kada ~uju re~ “matematika” odmah pomisle da je to “bauk” od predmeta. ^esto se
to prenosi sa jednih na druge, sa roditelja na decu, sa starijih na mla|e |ake, {to
potvr|uje da predrasude mogu u svim oblastima da upravljaju na{im `ivotima, pa
se zato protiv njih, dan po dan, treba boriti.

Neobi~an ~as matematike



Da za umetnost ne postoje granice dokazano je na izlo`bi slika
korisnika usluga Psihijatrijske slu`be i radova ~lanova
Udru`enja za uzajamnu pomo} u du{evnoj nevolji "Feniks" iz

Tuzle. Ovu jedinstvenu izlo`bu u velikoj sali Omladinskog centra
Centra za kulturu, realizovanu povodom obele`avanja Svetskog dana
mentalnog zdravlja, otvorili su umetnici, koji su rekli da su prijatno
iznena|eni onim {to je predstavljeno. Va lj ev -
ska umetnica mr Katarina Marinkovi}, ina~e
direktorka Centra za kulturu, rekla je da je bila
jako iznena|ena kada je videla radove i prostor
u kome se stvaraju, i poru~la da bi ovim ljudi-
ma trebalo dati punu podr{ku da na pravi na~in
nastave ono {to su zapo~eli, a sli~nu poruku je
uputio i Dejan Bogojevi}.

- Po ko zna koji put se potvrdilo da za up -
e~atljiva i istinska dela nije uvek ne op ho dno
akademsko obrazovanje, ve} stvarala~ki ne rv,
podsticaj, emocija, gest i u ovom sl u~ aju pre-
cizni i bogati instruktorski koraci sa m og mento-
ra. Marginalna umetnost je naziv za umetni~ka
dela nastala u krugovima ljudi sa mentalnim
te{ko}ama ili drugih li~nosti sa dr u {tvenih mar-
gina, a van zvani~nih umetni ~kih institucija.
Umetni~ka zbirka @an Di fib ijea nosi ime
"Kolekcija sirove umetnosti", na lazi se u Lozani
i sadr`i umetni~ka dela ps ihi~ki obolelih. On je
smatrao da dominantna kultura gu{i svaki novi
prodor u umetnosti, i da je tako li{ava energije.
Rezultat je gu {e nje umetni~kog izraza.
Podr`avaju}i umet n o  st van zvani~nih
umetni~kih institucija, jer tako jedino istinski
mo`e da `ivi pravim `i vo tom, svim srcem
podr`avam ovu nesvaki da { nju izlo`bu i zah-
valjujem se svim umetni cima, koji to na osnovu
izlo`enih radova, a to i jeste jedina mera,
izvorno jesu – kazao je De jan Bogojevi}.

A iz Australije stigla je i video poruka
australijske slikarke Natali Mek Karti, koja

je bila gost Psihijatrijske slu`be u
Valjevu, kada je i nastao deo
izlo`enih radova.

- @elela bih da vam ka`em ne -
{to malo o zajedni~kom radu sa ne   -
koliko umetnika, ~ije slike vi di te na
zidovima, tokom mog bo rav ka u
Valjevu, u maju. Imali smo pet
radionica, bavili se pe jz a` ima i mis-
lim da verovatno na zi do vima vidite
neke pejza`e koje pr ep oz na jete,
koji su prizori iz Va l jeva, a i neke,
pomalo nepoz na  te, austra lij ske pus -
ti nje, koje su ta ko|e s li k ali. Mislim
da su umetnici zaista u`ivali imaju}i
ovakvu ra d ionicu, gde sam im
pomogla da na prave ne ke zaista
fantasti~ne ra dove, a to je za mene
zaista osv et lilo mo} um etnosti da
pre|e sve gr anice i og rani~enja, ne
zavise}i od sp os ob nosti, kulture, ra -
di se sa mo o pr ocesu stvaranja, kr -
ea t iv nom pr oc esu i mogu}nosti da
se kr ea tivno izrazimo – rekla je Na -
tali Mek Karti u svom obra}anju, uz
koje je poslala i pet kratkih vi deo
zapisa u kojima je predstavila umet-
nike iz Roomies Um et ni ~k og pros-
tora, koji vodi za umetnike sa inva-
liditetom. Tako su prisutni imali pri-
liku da ih ~uju kako govore o svom
radu, a zna~ajno je naglasiti da su
neki od njih izlagali u poznatim
galerijama Sidneja. 

Kako je rekla prim. dr Br an ka Stamatovi} Gaji}, psihijatar,
koja je vodila izlo`bu, pro{le go dine je povodom obele`avanja
Svetskog dana mentalnog zdravlja promovisan ~asopis, ove godine
je organizovana izlo`ba, a slede}e bi trebalo da vidimo i pozori{nu
predstavu, jer kako je i tom prilikom poru~eno, umetnost nema
granice. 
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Umetnost bez granica

Evropski respiratorni kongres

Krajem septembra u Amsterdamu je
odr`an 21. Evropski respirato r ni
kongres, kome su prisustvovali dr

Slavica Rakovi}, na~elnica Pn eu mo -
ftiziologije, prim. dr @ivana Vitorovi} Jo -
vanovi}, pulmolog i dr Dejan Sofroni}, pn -
eumoftiziolog. Kongres je odr`an u vel -
ikom kongresnom centru „Rai“ i okupio je
oko dvadeset hiljada u~esnika.

- Pored naj~e{}ih plu}nih bolesti, ove
godine je akcenat bio na retkim bo le sti ma
plu}a, plu}nim fibrozama i njih o vom
le~enju. Mi se u na{em poslu sa tim vrs -
tama oboljenja retko sre}emo, a ina~e se
mnogo plu}nih oboljenja zavr{i plu }n om
fibrozom. Bilo je re~i i o novom leku za
HOBP koji je najavljen pro{le godine, ali
se na na{em tr`i{tu jo{ nije pojavio. Sm -
atramo da }e taj lek zna~iti i po bo lj{ ati
kvalitet `ivota na{im pacijentima. Po red
stru~nih susreta, na kongresu su bili izl -
o`eni i aparati vezani za pulmologiju – re -
kla je dr Slavica Rakovi} i dodala da je ko -
ngres bio odli~no orgnizovan, a u~esnici su
imali priliku i da obi|u interesantne de sti -
n a cije u Holandiji.
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Uvaljevskom Porodili{tu je u poslednjih par meseci sve vi{e
majki koje su uz svoje bebe tokom celog boravka u bolnici. O
zna~aju „baby-friendly“ programa bilo je re~i i na konferenciji za

novinare odr`anoj u okviru Svetske nedelje dojenja. Prim. dr Marija
Mladenovi}, {ef Neonatologije i predsednik Komisije za kvalitet, rekla
je tada da je dojenje definisano i milenijumskim ciljevima Svetske
zdravstvene organizacije, po~ev od toga da predstavlja za{titu za zdravl-
je beba, da je mnogo zna~ajno za zdravlje mama, a sa druge strane, tako
dobar po~etak kao {to je prirodna ishrana izjedna~ava svu decu sveta. 

- Upravo zbog toga smo intenzivirali akciju koju sprovodimo ve}
desetak godina, a to je boravak mama i beba od samog po~etka `ivota
zajedno, u istoj prostoriji i zapo~injanje podoja odmah, neposredno
posle poro|aja. Mi smo to zapo~eli sa vrlo malim bebama koje su imale
produ`en boravak u porodili{tu i specijalnu negu, gde smo uklju~ili nji-
hove mame. Ove godine smo tu pri~u pro{irili, sa idejom da obuhvatimo
{to vi{e `ena koje se porode i da im obezbedimo da od prvog momenta
budu uz svoje bebe. Najva`niji cilj je da ih sve podstaknemo na to da

isklju~ivo doje svoje bebe, a naravno i da im
pomognemo da se sna|u u tim prvim danima
posle poro|aja i da spremnije odu svojoj ku}i sa
decom – objasnila je prim. dr Marija Mladenovi}.

Jako je zna~ajna priprema budu}ih majki za
dolazak novoro|en~eta, uklju~uju}i i dojenje, u
~emu neprocenljivu ulogu ima [kola za trudnice i
roditeljstvo Doma zdravlja Valjevo.

- I prethodnih godina mi smo, ne samo u
ovoj nedelji, ve} svakim danom u godini, zajed-
ni~kom saradnjom pravili najbolje mogu}e uslove
da na{e budu}e mame dobiju ono {to je najbolje
u smislu osposobljavanja za zdravo i bezbedno
roditeljstvo. To pre svega zna~i da mame koje
do|u u [kolu za trudnice i roditeljstvo mogu
dobiti brojne informacije, kako za li~no zdravlje i
o~uvanje zdravlja u toku trudno}e, tako i za
zdravlje beba, o svim potrebnim aktivnostima
posle poro|aja, kada je u pitanju nega i higijena
novoro|en~eta, a naravno i o dojenju kao veoma
va`nom segmentu materinstva. [kola za trudnice
i roditeljstvo, zahvaljuju}i entuzijazmu
patrona`nih sestara koje su pokrenule incijativu
za osnivanje, postoji ve} {est godina – rekla je vms
Slavica Filipovi}, koja od samog po~etka vodi ovu

[kolu, ali je naglasila da bi odziv budu}ih majki
trebalo da bude mnogo ve}i. 

Podr{ku obele`avanju Svetske nedelje dojenja i sprovo|enju
„baby-friendly“ programa dao je i bolni~ki duhovnik Radomir
Aleksi}, koji je rekao:

- Ra|anje je ne{to {to je najtajanstvenije i najsvetije u `ivotu, {to
se oduvek smatralo kao ne{to blagosloveno od Boga. Ovde u na{oj bol-
nici, porodili{te je najradosnije i najlep{e odeljenje. Ra|anje je osnov
svega, stvara se novi `ivot i to je jedan Bo`iji blagoslov. Kao sve{tenik
smatram da je sasvim prirodno da dete bude sa majkom od samog
ro|enja, jer je dete prvo ~ulo maj~ino srce, osetilo maj~in zagrljaj, tako
da majka treba da doji svoje dete, da ga uspavljuje i bude uz njega kada
se budi, i svi im zajedno u tome moramo pomo}i.

Nakon konferencije, novinari su zajedno sa bolni~kim
duhovnikom obi{li valjevsko Porodili{te i razgovarali sa mamama koje
su uklju~ene u „baby-friendly“ program i koje su izrazile veliko zado-
voljstvo {to im je omogu}eno da budu uz svoje bebe od prvog trenutka
njihovog `ivota. 

Zajedno od prvog trenutka

Beby Frendly u na{em porodili{tu

Ni mali{ani na le~enju u valjevskoj Bolnici nisu bili zaboravljeni
prilikom obele`avanja 20. novembra-Svetskog dana deteta,
koji je ustanovljen 1954. godine, a 20. novembra 1989. godine

Generalna skup{tina UN je usvojila Konvenciju o pravima deteta, kao
prvi me|unarodni dokument u oblasti ljudskih prava koji se posebno
bavi decom. Naime, na inicijativu bolni~kog duhovnika Radomira

Aleksi}a i popadije Sne`ane, organizovana je prava zabava za najmla|e
pacijente, kroz pesmu, igru i smeh. Valjevski glumac Igor Ili}, koji je
ina~e na master studijama teologije, animirao je decu uz gitaru, igra~ke,
balone, dok je Marinko Lugonja ve{tim potezima olovke crtao po nji-
hovoj `elji. Popadija Sne`ana je animirala sve prisustne da zajedno
zapevaju i zaigraju de~ije pesmice iz Australije i Afrike. Uz prijatan
razgovor sa ne{to starijim pacijentima, srednjo{kolcima, prakti~no je
odr`an i mali ~as veronauke. Ovom lepom doga|aju prisustvovao je i
Njegovo Preosve{tenstvo Episkop valjevski Gospodin Milutin, zajedno
sa |akonom Siluanom Mraki}em. Episkop je mali{anima sme{tenim na
Pedijatriji, De~ijoj hirurgiji, Otorinolaringlogiji, Intenzivnoj nezi i
Infektivnom odeljenju, kao i majkama u Porodili{tu darovao krsti}e iz
Jerusalima, uz tople re~i podr{ke deci za ozdravljenje, a majkama za
brz oporavak i zdravlje njihovih beba. 

Zahvaljuju}i podr{ci Zlatka Luki}a, vlasnika prodavnice igra~aka
“Ma{tarije” i trudu zaposlenih  Jelene i Slavce, deca i majke su dobili i
po prigodan poklon kao uspomenu na ove lepe trenutke i ovaj veliki
dan – Svetski dan deteta. Ovo je prva u nizu aktivnosti koje }e biti orga-
nizovane u ZC Valjevo i koja je pokazala da je malo pa`nje i ljubavi
dovoljno da se izmami de~iji osmeh i da je malo vremena i volje potreb-
no pa da i oni koji trenutno nisu u svojoj ku}i i u krugu porodice shvate
da postoji neko ko misli na njih i ko }e im dati podr{ku i kada im je
najte`e. 

Malo pa`nje za de~iji osmeh
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Ambulanta za kontrolu fertiliteta i sterilitet u na{oj bolnici
postoji dve godine i do sada je obavljeno oko 600 kon-
sultacija sa parovima koji imaju problem bra~nog sterilite-

ta. Imamo tim stru~njaka koji obavljaju kompletnu pripremu `ena
za vantelesnu oplodnju, uklju~uju}i i inseminaciju, zahvaljuju}i
kojoj su na svet do{le ~etiri bebe.

Ubljanka Marija Stanojevi} ima 24 godine, ali zbog
zdravstvenih problema koje je prethodno imala nije uspela da dobi-
je bebu. Vreme nije gubila i po savetu lekara je zakazala konsultaci-
ju u Ambulanti za kontrolu fertiliteta i sterilitet. Nakon prve insem-
inacije ostala je u „drugom stanju“ i rodila blizance Tinu i Viktora.

- Niko nije verovao da }e inseminacija odmah uspeti. Kada sam
saznala da nosim blizance bila sam u {oku i po~ela sam da pla~em,
bila sam presre}na, mada su me upozorili da mo`e do}i do komp-
likacija. Me|utim, sve je dobro pro{lo, imala sam potpuno poveren-
je u dr Bana Budimirovi}a i ceo tim – rekla nam je Marija Stanojevi},
prilikom priprema da sa svojom decom krene ku}i iz porodili{ta. 

Na ovaj na~in ro|ene su jo{ dve bebe, ali mnoge `ene ipak
moraju biti upu}ene na vantelesnu oplodnju.

- Ovde je mogu}e uraditi kompletnu dijagnostiku bra~nog
steriliteta, dakle, i kod mu{karaca i `ena. Pored toga je mogu}e ura-
diti svu terapiju, stimulaciju jajnika, od tih metoda asistiranih repro-
duktivnih tehnologija, u koje izme|u otalih spadaju i inseminacije i
vantelesna oplodnja, ali je u na{oj ustanovi mogu}e uraditi samo
inseminaciju. Slede}i korak bi bila vantelesna oplodnja, a da bi je
radili nedostaje nam adaptacija prostora i oprema. Mi smo opremili
jednu mini laboratoriju sa starom opremom, ali smo i u njoj postigli
neke rezultate. U na{oj ustanovi postoji sva prate}a infrastruktura, a
{to se ti~e kadra nijedan grad u Srbiji, osim onih gde postoje veliki
univerzitetski centri, nemaju edukovan kadar za tako ne{to. Dakle
svi uslovi za obavljanje vantelesne oplodnje u na{oj ustanovi posto-
je, osim opreme, ali pretpostavljam da je glavni uzrok tome svetska
ekonomska kriza koja se prelila i na na{u dr`avu i na{ zdravstveni sis-
tem i ustanovu, ali i zbog nekih drugih prioriteta i pravaca razvoja
na{e bolnice – ka`e dr Branko Budimirovi}.

Dr Budimorovi} dodaje da u Ambulanti za kontrolu fertilite-
ta i sterilitet do sada nije bilo problema sa nabavkom potrebnog
materijala, kako je rekao, zahvaljuju}i anga`ovanju na~elnice
apotke Ivane Ple}i}. Uz njega je u timu Milica Krstivojevi}, jedna
od retkih klini~kih embriologa u Srbiji, koja ima sertifikat
Evropskog udru`enja za humanu reprodukciju i embriologiju. 

- Za malo vi{e od godinu dana, od kada mi radimo inseminaci-
je, rodila su se dva de~aka i ovi blizanci, tako da sam jako zadovolj-
na. Inseminacija je uvodni korak u ceo proces vantelesne oplodnje,
gde se samo obra|uje seme. Uz terapiju za stimulaciju ovulacije kod
`ena, mu{karac donosi uzorak semena iz koga se prakti~no razdva-
jaju pokretni od nepokretnih spermatozoida, izoluju se i ako ispune
sve odre|ene uslove ubrizgavaju u `enu. Mi radimo po evropskim
standardima, po{tujemo sve protokole, tako da je to razlog {to sada
imamo ~etvoro ro|ene de~ice. Za obavljanje vantelesne oplodnje
nam nedostaje oprema, ali to je sofisicirana laboratorija, to je opre-
ma visoke tehnologije, kojom rukovanje nije jednostavno i takva
oprema je jako skupa – obja{njava Milica Krstivojevi}.

Prema procenama na{ih stru~njaka godi{nje bi na vantelesnu
oplodnju iz ovog regiona moglo biti upu}eno stotinak parova.
Me|utim, interesantno je da se u nekoliko slu~ajeva dogodilo da `ena
koja je nakon vi{egodi{njeg steriliteta upu}ena na vantelesnu oplod-
nju u periodu dok ~eka poziv za obavljanje te procedure ostane trud-
na sasvim prirodno, {to samo potvr|uje da i psiha ima veliki uticaj.  

Bebe iz na{e laboratorije

Kako smo i u uvodnom delu ovog “Zdravstvenika” naveli, u
proteklom periodu smo obele`ili niz zna~ajnih datuma iz
kalendara zdravlja, ukazuju}i na to da “zdravlje nije sve, a

bez zdravlja sve je ni{ta”. Tako je su poruke javnosti putem medija
uputili dr Katarina Odanovi}, endokrinolog, prilikom obele`avanja
Svetskog dana dijabetesa i dr \or|e Jovanovi}, pneumoftiziolog, pri-
likom obele`avanja Svetskog dana hroni~ne opstruktivne bolesti
plu}a. Obele`en je i Evropski dan posve}en racionalnoj upotrebi
antibiotika. A polovinom oktobra Evropski dan donorstva organa
obele`en je predavanjem za u~enike i profesore Tehni~ke {kole. Dr
Pavle Krstivojevi}, nefrolog, koordinator za transplantaciju, tom pri-
likom je ukazao na to da je zave{tanje organa plemeniti ~in na koji se,
zahvaljuju}i nacionalnoj kampanji za podr{ku programu trans-
plantacije "Produ`i `ivot", odlu~uje sve vi{e ljudi. 

- Svrha ovih de{avanja je pro{irenje svesti ljudi o zna~aju trans-
plantacija, jer je kod velikog broja pacijenata to jedini na~in le~enja.
Prema podacima koje imamo, od po~etka kampanje u Valjevu je pot-
pisano oko 250 donorskih kartica, ali imamo i podatke da veliki broj
ljudi donorske kartice potpisuje na Vojnomedicinskoj akademiji,
tako da je taj broj zna~ajno ve}i – kazao je dr Pavle Krstivojevi} i
dodao da }e valjevska bolnica biti jedna od donorskih bolnica u Srbiji.

Ovo je prvo predavanje odr`ano na poziv profesora Tehni~ke
{kole, a saradnja }e svakako biti nastavljena i  u drugim oblastima.  

- Na{a {kola i Parlament u~enika se zaista trudi da prati sva zbi-
vanja i daje deci odgovore na neka pitanja koja su mo`da {kakljiva
ili osetljiva kao {to je ova tema. Organizovali smo razne humanitarne

akcije, a posebno smo ponosni na akciju "Srce za Vanju". Deca su se
rado odazvala i svi su bili u i{~ekivanju kako }e se ta transplantacija
zavr{iti, jer se ne radi ovde, i to je uspelo. Na`alost, nedavno jedan
de~ak nije pre`iveo, nije dobio srce na vreme, nije uspeo da ode na
operaciju. To je decu jako potreslo i ja sam smatrala da je ovo tema
koja bi za njih bila interesantna, da oni kada budu punoletni mogu da
odlu~e o tome, a nadam se da }e ova tema promeniti svest o zna~aju
transplantacije i uticati, kako na decu, tako i na moje kolege – rekla
je Du{ica Rajevac, profesorka Tehni~ke {kole i koordinatorka
Parlamenta u~enika. 

Kalendar zdravlja

Tina i Viktor u maminom naru~ju
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Uprisustvu gradona~elnika Valjeva Zorana Jakovljevi}a i zamenika
gradona~elnika Stanka Terzi}a, polovinom novembra su sve~ano
otvoreni zavr{ni gra|evinski radovi na tre}em spratu i potkrovlju val-

jevskog Doma zdravlja. U pitanju su unutra{nji gra|evinsko-zanatski i insta-
laterski radovi. Po zavr{etku radova }e, pored postoje}eg prostora koji je
povr{ine 525 kvadratnih metara, u funkciji biti 771 metar kvadratni novoiz-
gra|enog prostora. Oko polovine tog prostora zauzima}e Edukativni centar,
sastavljen od sale za predavanja, foajea i kluba. Ostatak prostora predvi|en je
za kancelarije uprave i zajedni~kih slu`bi Doma zdravlja. 

Vrednost radova je 8,7 miliona dinara, a finansiraju se po 50 odsto iz grad-
skog bud`eta i Programa podr{ke gra|evinskoj industriji Vlade Srbije. Stru~ni
nadzor poveren je Direkciji za urbanizam i izgradnju Valjeva, a generalni
izvo|a~ je GP „Kej“ iz Valjeva. Ugovoren rok za zavr{etak radova je 45 kalen-
darskih dana. 

Radovi u Domu zdravlja

Uproteklom periodu je odr`ano niz akreditovanih eduka-
tivnih predavanja na kojima su medicinske sestre i
tehni~ari mogli dobiti zna~ajan broj internih i eksternih

bodova. Neka interna predavanja su odr`ana vi{e puta kako bi svi
imali {ansu da ~uju kvalitetne sadr`aje i svakako dobiju odre|en
broj bodova u svojoj ustanovi. Izuzetnu pose}enost bele`i kurs
„Uloga mikrobiolo{ke laboratorije u savremenoj klini~koj praksi“,
koji su pripremili mikrobiolozi dr Radmila Popovi}, na~elnica
Slu`be mikrobiologije i parazitologije, dr Tatjana Dimitrijevi}, dr
Svetlana Mati} i dr Gordana Jovanovi}, kao i kurs „Prevencija
bolni~kih infekcija je u na{im rukama“, na kome je uz dr Radmilu
Popovi} i vms Zoricu Jovanovi} iz Slu`be mikrobiologije i parazi-
tologije, govorila i sanitarna inspektorka dr Branka Miholj~i}.
Pored lekara, medicinske sestre i tehni~ari su slu{ali i predavanje dr
Mire Vukovi}, klini~kog farmakologa i rukovodioca Edukativnog
centra, na temu „Racionalna primena humanih albumina kod
hirur{kih bolesnika“.

Jedan od stru~nih susreta odr`an je u organizaciji Udru`enja
medicinskih sestara-tehni~ara i babica Republike Srbije (UMSTS),
tako da su slu{aoci dobili eksterne bodove. 

- Mi insistiramo na tome da je cilj kontinuirane edukacije sti-

canje novih znanja i novih ve{tina, jer samo dobro obrazovana ses-
tra mo`e da gradi svoj autoritet i po{tovanje i od korisnika i od
na{ih saradnika, na prvom mestu lekara. Mi smo stalno u kontaktu
sa kolegama koje vode edukacije u zdravstvenim ustanovama i
vode ra~una o tome da li na{e kolege imaju dovoljno bodova, jer to
ne treba da bude briga samo pojedinca, ve} cele ustanove koja
treba da im omogu}i da u~estvuju u procesu kontinuirane edukaci-
je. Obnova znanja, a samim tim i sticanje bodova, jesu obaveza i
mislim da }e se svaka zdravstvena ustanova na}i u jednoj nezgod-
noj situaciji 2015. godine ako jedan procenat sestara ne bude
mogao da obnovi svoju radnu dozvolu. Mi smo kao asocijacija stal-
no u dogovoru sa na{im ~lanovima i radimo na tome da budemo
dostupni i na{ plan rada prilago|avamo potrebama zdravstvenih
ustanova – rekla je @ivka Mir~i}, sekretar UMSTS, naglasiv{i da je
njihovo opredeljenje da se edukacije odr`avaju u zdravstvenim
ustanovama kako bi bile {to dostupnije i ekonomi~nije za sve
kolege.

Interesantno je da je jedna od tema bila „Palijativno zbrinja-
vanje u USA, mogu}nosti primene u Srbiji“, na kome je govorila vss
Radmila Jazi}, iz KBC „Be`anijska Kosa“, koja je ina~e i ~lan
Zdravstvenog saveta Srbije, a koja je boravila na studijskom puto-
vanju u Americi zajedno sa dr Ivanom \enadi}, lekarom u odeljen-
ju za palijativno zbrinjavanje valjevske bolnice. Gospo|a Jazi} je
naglasila da Srbija u odnosu na Ameriku kasni, ali da ipak nije
kasno da se po~ne sa razvijanjem ovakvih slu`bi.

- Naravno da postoji velika potreba za palijativnim zbrinja-
vanjem u Srbiji zato {to postoji veliki broj pacijenata sa hroni~nim
bolestima koji mogu biti potencijalni kandidati za palijativno zbrin-
javanje. Ono {to bi za dr`avu bilo dobro, to je velika u{teda pri
le~enju pacijenata, ali prvo mora da se promeni zakonska regulati-
va, jer se na{i zakoni razlikuju od ameri~kih, u smislu do kada treba
specifi~no le~iti pacijenta i negde se postavlja u pitanje i eti~ka dile-
ma, jer na{i zakoni ka`u da uvek treba u~initi sve za pacijenta i le~iti
ga do samog kraja, a u Americi u jednom mnogo bogatijem sistemu
ka`u da se pacijent le~i do onog momenta dok se o~ekuje izle~enje,
a kada se vi{e ne o~ekuje izle~enje onda se pru`a samo kvalitetna
nega, odnosno radi se na tome da se pobolj{a kvalitet ostatka `ivota
pacijenta i njegove porodice – kazala je Radmila Jazi}.

Druga tema je bila sasvim razli~ita i odnosila se na zastu-
pljenost psihoaktivnih supstanci kod mladih, o ~emu je govorila
vms Vesna Cmiljani}, glavna sestra Klinike za psihijatriju VMA,
koja je govore}i o osnovnom cilju ovog predavanja rekla:

- Cilj mog rada je bio da upoznam svo zdravstveno osoblje, s
posebnim osvrtom na medicinske sestre, koje se ne bave isklju~ivo
psihijatrijom, ali koje treba da nau~e da prepoznaju simptome u
svom okru`enju, u svojoj porodici, u dru{tvu, i da se u~ini sve na
njihovoj edukaciji, a naravno i na edukaciji mladih kako bi se ovaj
problem re{io.

A osnovni cilj svih ovakvih susreta je, kako je rekla @ivka
Mir~i}, sekretar UMSTS, da medicinske sestre budu edukovane i
spremnije da odgovore svim izazovima savremenog sestrinstva.

Edukacija medicinskih sestara i tehni~ara

@ivka Mir~i}, Vesna Cmiljani} i Radmila Jazi}
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„Dani srpske medicinske dijaspore“ odr`ani su polovinom
oktobra u organizaciji Lekarske komore Srbije. Osnovni cilj
bio je da se lekari upoznaju sa iskustvima svojih kolega iz inos-
transtva. Predavanja su odr`avana na vi{e lokacija, odnosno u
vi{e mesta u Srbiji. Obra|en je niz interesantnih tema iz
razli~itih oblasti medicine, kao i tema koje su se bavile samom
lekarskom profesijom.

- Va`no je naglasiti da su svi simpozijumi i kursevi kon-
tinuirane medicinske edukacije akreditovani od strane
Zdravstvenog saveta Srbije i u~e{}e na ovoj manifestaciji bilo
je besplatno za sve ~lanove Lekarske komore Srbije.
Me|utim, uprkos tome {to smo mesec dana ranije obavestili
sve kolege i na oglasnim tablama i sajtu istakli obave{tenje o
ovom doga|aju, na edukaciju u Vrnja~ku Banju, za koju smo
imali najve}e interesovanje, krenulo je svega osmoro lekara.
Mi smo za tu edukaciju organizovali i besplatan prevoz, sa
`eljom da kolegama maksimalno olak{amo i da ih zainteresu-
jemo, ali je autobus skoro ostao prazan, {to je za mene
razo~aravaju}e. Nama se de{ava da nas kolege zaustavljaju u
prolazu i pitaju kada }e Lekarska komora odr`ati besplatne
edukacije, s obzirom na to da svi ~lanovi pla}aju i ~lanarinu, a
onda se dogodi da odziv bude jako lo{. Ipak, imaju}i u vidu to
da je odre|en broj kolega u~estvovao u drugim gradovima
Srbije, putuju}i u sopstvenoj re`iji, ne mo`emo biti nezado-
voljni kona~nim brojem u~esnika iz Valjeva, pogotovo zbog
~injenice da su svi zadovoljni organizacijom skupa i njegovim
kvalitetom – kazao je dr Vladimir Obradovi}, delegat ZC Valjevo
u Skup{tini LKS.

Dr Obradovi} smatra da je vi{e razloga {to je odziv bio ovako
lo{, slabo pose}ivanje sajta, a delom i to {to su mnogi mo`da imali
dovoljno bodova pa su u poslednjem trenutku odlu~ili da odustanu.
On poru~uje svojim kolegama da sve informacije o radu Lekarske
komore, kao i najave predavanja mogu dobiti u kancelariji LKS u
Valjevu i na sajtu ZC Valjevo u okviru posebnog banera. Drugo

akreditovano predavanje koje u ovoj godini organizuje LKS u
Valjevu, besplatno za sve ~lanove, bi}e odr`ano po~etkom decem-
bra u Edukativnom centru sa temom „Postupak u slu~aju lekarske
gre{ke“. 

Dr Vladimir Obradovi} je dodao i to da lekari ~esto pitaju koji
je odnos bodova neophodan za ovaj licencni period i pojasnio da je
neophodno prikupiti ukupno 24 boda, bez obzira na to da li su
interni ili eksterni. 

Slab odziv ~lanova LKS

Dr Vladimir Obradovi}

Polovinom novembra je odr`ana redovna godi{nja skup{tina
Sindikata medicinskih sestara i tehni~ara Srbije, ogranka u
Valjevu, kada su izneti izve{taji rada Sindikata u ovoj i

planovi za narednu godinu. Skup{tini su prisustvovali ~lanovi
predsedni{tva republi~kog Sindikata Radmila Simovi} i Radica Ili},
koja je i ~lan pregovara~kog tima za izradu Posebnog kolektivnog
ugovora.

- Ve}ina delatnosti vezana za rad Sindikata odnosila se na pre-
govore sa rukovodstvom i pritisak da se primeni Poseban kolektivni
ugovor u celosti i pobolj{aju uslovi rada medicinskih sestara i
tehni~ara, uz isplatu li~nih dohodaka po Posebnom kolektivnom
ugovoru. Planovi za narednu godinu su isti, po{to se nije postiglo da
se kolektivni ugovor primeni u celosti, osta}e nam obaveza da se i u
slede}oj godini borimo za njegovu primenu i bolji status medicin-
skih sestara i tehni~ara – rekla je Mirjana Raki}, predsedica
SMSTS-ZC Valjevo.

Skup{tina SMSTS

ZdrAVSTVENIK pripremili:

PR agencija PRISTUP – PR slu`ba ZC Valjevo
Dejana Je{i}, Branko Petrovi}

IT slu`ba ZC Valjevo – Nikola Petrovi}

Pozivamo Vas da nas obave{tavate i pi{ete za na{e

glasilo

www.zcvaljevo.rs; Tel.: 295 372; pr@zcvaljevo.com

Zdravstveni centar Valjevo; Sin|eli}eva 62
14000 Valjevo

Mirjana Raki}
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Slu`ba pneumoftiziologije bila je
do ma}in lekarske slave Sveti Vra~i
Ko zma i Damjan. Rezanju sla vs k -

o g kola~a u Edukativnom centru su uz
va ljevsko sve{tenstvo prisustvovale ko -
le ge, prijatelji i saradnici ove ustanove iz
svih segmenata javnog i dru{tvenog `i vo -
ta grada. Otac Petar Radulovi}, arhijere-
jski zamenik, ~estitao je svim zaposleni-
ma slavu u ime Episkopa valjevskog Go -
spodina Milutina i poru~io:

- Neka vam Bog daruje svako do -
bro, dugo zdravlje i `ivot na ovoj va{oj
svetoj misiji, a ona je upravo le~enje bol-
nih u telu, ba{ kao {to sve{tenstvo, koje
se Bogu moli, le~i du{u.

Goste su do~ekali zaposleni u Sl -
u`bi pneumoftiziologije, zajedno sa svo-
jom na~elnicom dr Slavicom Rakovi}, a
prisutnima se obratio bolni~ki duhovnik
otac Radomir Aleksi}.

- Hipokratova zakletva je polazi{te
i po~etak za vas lekare, on jeste vrhunac
humanisti~kog poimanja i na~ela medi-
cinske etike prema pacijentima. U hr i{ -
}a nskom kontekstu lekar kao i sve{tenik
ima uzvi{eni poziv, Bog je lekar du{e i
tel a, on je taj koji le~i i isceljuje, a mi sv -
e{ tenici i vi lekari smo samo oru|e. P aci -
je nti se vama obra}aju u bolesti i te {k o} -
a ma, jer `ivimo u zaista te{kim vremeni-
ma, velika su isku{enja, uslovi u kojima radite su prete{ki i svakod-
nevno se suo~avate sa svakojakim te{ko}ama. Me|utim, vi ste poz-
vani da sa ljubavlju primite pacijente, oni su va{i bli`nji, ne
mo`emo se prema njima ophoditi i odnositi kao strankama, nego,
pozivaju}i se na Hristove re~i, moramo i obavezni smo da ljubimo
bli`nje, a i sami sebe, a pacijenti su vama va{i bli`nji. Svesti na{e sla-
bosti mi istupamo sa smirenjem, sa blago{}u, sa kropko{}u, sa
verom, nadom i jubavlju da }e va{i pacijenti dobiti `eljeno le~enje

i isceljenje. Uzor neka vam budu sveti besrebrenici i ~udotvorci
Kozma i Damjan – kazao je otac Radomir Aleksi}, koji je svim
lekarima uru~io po jedan primerak „molitve onoga koji brine o
bolesniku“.

Deo slavske atmosfere mogli su da osete i pacijenti nekoliko
slu`bi, koji su uz ru~ak dobili i kuglice `ita, a deo kola~a preuzeli su
zaposleni u odseku palijativne nege sa onkolo{kim dispanyerom i
dnevnom bolnicom, koje }e slede}e godine biti doma}in slave.

Sveti vra~i Kozma i Damjan

Nije mnogo pro{lo od kada je na inicijativu bolni~kog
duhovnika Radomira Aleksi}a organizovano prvo pok-
loni~ko putovanje za pacijente hemodijalize, a oni su kra-

jem oktobra ve} bili na drugom izletu. Osamnaestoro pacijenata, sa
~lanovima svojih porodica, lekarima i medicinskim sestrama i
tehni~arima Nefrologije sa hemodijalizom obi{lo je tri manastira. 

- Najpre smo obi{li manastir Veliku Remetu, gde nas je primio
Otac Stefan, poznat po svom besedni{tvu i „trpezama ljubavi“, na
kojoj se nakon liturgija okupi i po dve stotine vernika, a ovoga puta
smo me|u njima bili i mi. Na ovaj izlet su sa nama po{la i tri pacijen-
ta sa peritonalne dijalize, tako da smo u tom manastiru dobili pros-
toriju za njih, gde smo mogli da im uradimo izmenu dijalizne
te~nosti, i svi su bili jako zadovoljni. Potom smo obi{li manastir
Kru{edol, gde nas je do~ekao Otac Sava, divno su nas primili i ugos-
tili. Drago nam je {to smo tu bili, jer se tu nalaze mo{ti prepodobne
mati Angeline. Na kraju smo posetili i manastir Grgeteg sa ikonom
Svetog Serafima Sarovskog – rekla je dr Jasmina Bogdanovi}, {ef
Nefrologije, po povratku sa pokloni~kog putovanja.

Pacijenti na dijalizi retko imaju priliku da putuju, a obilazak
manastira im osim izlaska iz ku}a i dru`enja pru`a i ne{to vi{e.

- Budu}i da ja verujem u silu Bo`iju, sigurno da je lak{e nakon
ovakog putovanja, jer se ~ovek duhovno okrepi i oja~a – ka`e
Stanija Aleksi}, koja ima 60 godina, a na dijalizi je ~etiri godine.

Na putovanju je bila i Radmila Moji}, koja ima 62 godine, a na
dijalizi je ve} devet godina. Ona ka`e da su ovakva putovanja za sve
pacijente od neprocenljivog zna~aja, prezadovoljna je i otkriva
nam da se ve} planiraju i neke nove destinacije, poput Ostroga i
manastira kraj mora. Dr Jasmina Bogdanovi} potvr|uje da su paci-
jenti zaista nestrpljivi i unapred se raduju novim putovanjima, a
kako je u {ali rekla, sigurno }e i}i na put „do kraja sveta“, ~ak do
Dunava, ako ih spre~i zima, ni prole}e nije daleko. 

Obilazak manastira


